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»آرمان ملی« دلایل افزایش قیمت دلار را بررسی می کند؛ 

دلارِ سرکش در پیچ  اقتصاد دستوری
  عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران: 

درهیچ جای دنیا مرسوم نیست که افراد پول خود را به پول کشوری دیگر تبدیل کنند و واضح است که خرید و فروش ها به منظور تجارت 
صورت نمی گیرد و کاربردی ندارند که متأسفانه این سفته بازی در بازارهای دیگر اقتصادی نظیر خودرو و موبایل هم وجود دارد 

التهاب بازار ارز با اما و اگرها سخنگوی شورای نگهبان خبر داد
لایحه متناسب سازی حقوق کارکنان دولت 

تایید شد
آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان با بیان بررسی ۹ طرح و 
لایحه و ۳ اساسنامه از دولت و ۲۷ استعلام از دیوان عدالت اداری 
در این مدت اظهار داشت:  مصوبه مجلس شورای اسلامی درباره 
لایحه متناسب سازی حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان کشوری 
و لشکری در شورای نگهبان مورد بحث قرار گرفت و مصوبه خلاف 
موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. هادی طحان نظیف با 
اشاره به لایحه موافقتنامه بین جمهوری اسلامی ایران و قزاقستان 
گفت: این لایحه نیز خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته 
نشد. وی درباره اساسنامه صندوق ملی مسکن بیان کرد: سه شنبه 
اخیر مصوبه را دریافت کردیم و با توجه به اهمیت موضوع، بعد از 
تصویب در هیات وزیران یکی دوبار،  بین شورا و مجلس رفت و 
آمد داشت و شورا ایراداتی داشت که تنها ایراد ما هم برطرف شد و 
اساسنامه خلاف موازین قانون اساسی شناخته نشد. طحان نظیف 
اظهار کرد: طرح شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های اجرایی و 
سایر نهادها هم اکثریت ایراداتش برطرف شده و مصوبه در اختیار 
مجلس است، ولی ایرادهای هیات عالی نظارت در خصوص این 
طرح در تمامی مورد کماکان بر قوت خودش باقی و به مجلس 
ارسال شده است. سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: باید تعامل 
بیشتری بین مجلس و هیات عالی نظارت صورت بگیرد تا ایرادهای 
هیات عالی نظارت در همین مرحله حل شود. در غیر این صورت 
هم بن بستی در نظام حقوقی ما وجود ندارد و در این صورت این 
مصوبه به صحن مجمع تشخیص مصلحت نظام می رود. وی درباره 
اینکه فرزندان برخی نمایندگان در اغتشاشات اخیر دستگیر 
شدند و گروه دیگری تابعیت دوگانه دارند، آیا شورای نگهبان این 
موضوع را برای انتخابات سال آینده لحاظ می کند عنوان کرد: برای 
انتخابات عجله دارید و زمان زیادی باقی مانده و مبنای ما قانون 
است و تا آن زمان باید دید قانون انتخابات چگونه است. وی ادامه 
داد: ما در جریان بررسی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان نیستیم 
و چیزی اعلام نشده و نظارت در دوره نمایندگی با هیات نظارت بر 
نمایندگان است و در مجلس است و شورای نگهبان ناظر انتخابات 
است. سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: شورای نگهبان در 
این موارد وظیفه ندارد، بر اساس قانون اساسی نهادهای مختلف 
وظایفی دارند مثلا مجلس با ابزار های مختلف می تواند این موضوع 
را مطالبه کند و یا سازمان بازرسی کل کشور و دستگاه های مختلف 
از جهات مختلف حق ورود دارند. وی در خصوص ابهام در اصل ۲۷ 
قانون اساسی اذعان کرد: به نظر می رسد ابهامی وجود ندارد، اگر 
ابهام وجود داشته باشد راه تفسیر باز است. تفسیرفرایندی دارد، 
باید از مقامات صالح به شورای نگهبان ارسال شود و اگر چنین 
درخواستی به شورا مطرح شود مورد رسیدگی قرار می گیرد. 
سخنگوی شورای نگهبان اذعان کرد: ما مسئول نظارت بر اجرای 
قانون اساسی نیستیم، بلکه مسئول آن هستیم که مصوبات با قانون 
اساسی و شرع مقدس تطبیق داشته باشد. وی در این خصوص که 
قانون تجمعات به شورای نگهبان رسیده اظهار کرد: چیزی به 
شورای نگهبان ارسال نشده است و اگر در قالب آیین نامه باشد به 
شورای نگهبان ارسال نمی شود و مرجع نظارتی دیگری وجود دارد. 
طحان نظیف تصریح کرد: خبر خوش امروز همان لایحه اصلاح 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کشور درباره ترمیم حقوق کارکنان و 
بازنشستگان لشکری و کشوری و مستمری بگیران بهزیستی، 
قضات و اساتید دانشگاه بود که در جلسات شورا مورد بحث قرار 

گرفت و خلاف موازین شرع و قانون شناخته نشد. 

آرمان ملی: عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
دشمنان اشتباه می کنند که فکر می کنند با چند انفجار و 
ترور می توانند در کشور ایجاد مشکل کنند؛ چرا که ما در 
داخل ممکن است اختلافاتی داشته باشیم اما ملت ایران 
شما را می شناسند و می دانند دلسوز مردم نیستید. علی 
لاریجانی طی سخنانی در مراسم بزرگداشت نهمین سالگرد 
درگذشت حبیب ا... عسگراولادی، اظهار کرد: اگر بخواهیم 
یک سیاستمدار تراز جمهوری اسلامی را معرفی کنیم همان 
مرحوم عسگراولادی است. یکی از خصوصیات ویژه ایشان 
شناخت از دوست و دشمن بود. وی افزود: او می دانست 
آمریکا و غرب نسبت به ایران چه نگاه شیطنت آمیزی 
داشتند، وضعیت دشمنان را خوب می شناخت و صف دشمن 
و دوست را مخلوط نمی کرد. او به درستی از نگاه تاریخی 
آمریکا و غرب آگاه بود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با اشاره به برخی اقدامات دشمنان در زمینه حوادث اخیر، 
یادآور شد: خیلی عجیب است در یکی از کشورهای همسایه 
ما آمریکایی ها به صراحت به گروه های ضدانقلاب می گویند 
که شما باید در ایران فعالیت کنید و به آنان فشار می آورند 
که این کار را انجام دهند. لاریجانی تصریح کرد: در گذشته 
هم نظیر این ماجراها را کم نداشتیم ولی آنان )آمریکا و 
دشمنان( اشتباه می کنند که فکر می کنند با چند انفجار 
و ترور می توانند در کشور ایجاد مشکل کنند. ما در داخل 
ممکن است اختلافاتی داشته باشیم، اما ملت ایران شما 
را می شناسند و می دانند شما دلسوز مردم نیستید. مشاور 
رهبری انقلاب تاکید کرد: درست است که مشکلاتی در 
کشور وجود دارد، اما حریف و دشمن ما سناریوی بزرگ تری 
را به وجود آورده است و دیگر مساله کلیت ایران مطرح است 
و باید در برابر آن به تعبیر رهبری ید واحده بود. عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام یادآور شد: یکی از مسائلی که ما 
امروز به آن نیاز داریم گوش دادن است. شاید در گوشه ای از 
سخنان طرف مقابل هم یک حرف حقی وجود داشته باشد. 
ویژگی ممتاز شهید مطهری همین بود که حرف حق را در 
زبان هرکس می دید آن را قدر می دانست. حرف حق را از 
هرکجا می شنویم باید قدر بنهیم و آقای عسگراولادی نیز 
این چنین بود. لاریجانی تصریح کرد: اگر آنچه که ابن سینا 
به عنوان عقل اصیل می شناخت، همراه روشن بینی صبر و 
تحمل باشد و حقیقت گرا باشیم آن وقت جامعه به تعالی 
می رسد. اگر بخواهیم این عقل اصیل را در جامعه پیاده کنیم 
آن وقت باید تنوع فکری و سلایق مختلف را پذیرفت و حرف 
حق را شنید. اگر هرکس در جامعه روی سلیقه خود مصر 
باشد، مشکلات به سادگی حل نمی شوند اما اگر عقل اصیل 
حاکم باشد حرف های حق و نظرات مختلف شنیده و تحمل 
می شود. لاریجانی تاکید کرد: امروز مشکل اصلی کشور 
اقتصاد است. مسائل دیگر هم هست اما مشکل اصلی همان 
اقتصاد است و اینکه رشد اقتصادی آن ضعیف است. سوال 
این است که کشوری که امکانات و نیروی انسانی فراوان دارد 
نمی تواند جهش کند؟ حتماً می تواند. وی تاکید کرد: ما نباید 
خودمان را گرفتار فشار خارجی کنیم. دشمن کارش مشکل 
درست کردن است . هنر سیاست ورزی حل این مشکل با 
هزینه کمتر است. باید حکمرانی ما همراه با فرهنگ، دیانت 

و هوش باشد که همان عقل اصیل است. 

در یک سال گذشته حجم نقدینگی حدودا ۳5 درصد 
افزایش پیدا کرده. این افزایش نقدینگی با عدم جذب در 
بخش واقعی اقتصاد مواجه شده است و از طرف دیگر بورس در 
ماه های گذشته یا در ماه های اخیر به شدت با کاهش شاخص 
کل مواجه شده است. از طرف دیگر بازارهای موازی مثل 
مسکن در ماه گذشته نسبت به سنوات گذشته کمترین میزان 
معامله در تهران را شاهد بوده و وقتی که سیل نقدینگی نه به 
سمت تولید و نه به سمت بخش واقعی اقتصاد و نه به سمت 
مسکن و نه بازار سرمایه برود، بالاجبار سیل نقدینگی به سمت 
سوداگری خواهد رفت و مهم ترین دارایی در سوداگری، بازار 
ارز و بازار سکه است. در نتیجه افزایش قیمت سکه و همچنین 

ارز در این چند روز گذشته متاثر از هجوم سیل نقدینگی 
است. البته در سمت دیگر عدم عرضه مناسب یا اخلال در 
سمت عرضه که البته دلایل مختلف دارد از جمله تحریم ها و 
از جمله اینکه در همین هفت ماه گذشته تراز بازرگانی کشور 
بیش از سه میلیارد دلار منفی بوده است. مفهوم آن، این است 
که تقاضا برای واردات از منظر ارزش، سه میلیارد دلار بیش 
از صادرات کالا بوده و این هم مزید بر علت برای عدم تعادل 
در بازار ارز بوده است. فرآیند آنچه که ذکر شد، منتج به این 
شده است که بازار ارز دچار التهاب گردد. پس التهاب بازار ارز 
هم ناشی از رشد نقدینگی ۳5 درصد یکسال اخیر است و هم 
ناشی از نبود فضای کسب و کار پررونق و همچنین اخلال 
در سمت عرضه ارز و همچنین مبادلات پولی هم به دلیل 
تحریم های ظالمانه و هم به دلیل قرار گرفتن ایران در لیست 
سیاه اف ای تی اف؛ برایندش آنچه که این روزها در بازار ارز 
می بینیم، شده است. به نظر می رسد که اگر فضای کسب و کار 

یا بخش واقعی اقتصاد به شرایط عادی برنگردد یعنی یکی از 
مهم ترین بخش های اقتصاد که ساخت و ساز مسکن است در 
سه ماهه اول امسال حدود ۹۰ هزار واحد ساخته شده درحالی 
که براساس برنامه دولت قرار بود یک میلیون واحد ساخته 
شود در نتیجه بایستی ۲۷۰ هزار واحد ساخته می شد و نه ۹۰ 
هزار واحد. لذا اگر بازار ساخت و ساز رونق بگیرد و همچنین 
واردات و صادرات کشور به شرایط عادی برگردد و مهم تر از 
واردات و صادرات به لحاظ انتقال کالا، انتقال پول است. اینها 
اگر به روال عادی برگردد که اولین نشانه های آن می تواند 
رونق بازار سرمایه باشد که می تواند بخش عمده نقدینگی 
در بازار سرمایه جذب شود. یعنی به جای اینکه پول از بازار 
سرمایه خارج شود که در این چند هفته گذشته چنین شده، 
پول وارد بازار سرمایه شود. اگر چنین اتفاقاتی بیفتد، طبیعی 
است که التهاب بازار ارز کاهش پیدا می کند در غیر اینصورت 

این التهاب می تواند ماندگار باشد. 

لاریجانی:  
نیاز امروز ما گوش دادن است
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سخــن روز
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در یک سال گذشته حجم نقدینگی حدودا ۳5 درصد 
افزایش پیدا کرده. این افزایش نقدینگی با عدم جذب در 
بخش واقعی اقتصاد مواجه شده است و از طرف دیگر 
بورس در ماه های گذشته یا در ماه های اخیر به شدت 
با کاهش شاخص کل مواجه شده است. از طرف دیگر 

بازارهای موازی مثل مسکن ...

هادیحقشناس
اقتصاددان

یادداشت

شرایط برجام به گونه ای است که نه به نزدیکی به 
توافق منجر خواهد شد و نه مرگ توافق اعلام می شود. 
یعنی یک حرکت رفت و برگشت پاندولی بین دو سر این 
طیف است. یک سر طیف اینکه توافق حاصل می شود و 
آمریکا به برجام بازمی گردد و تحریم های هسته ای ایران 

بر داشته می شود و ایران ...

 ایران و غرب در بلاتکلیفی برجام

 دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش 
 گفته طرح اختیاری شدن انتخاب 
زبان انگلیسی در مدارس کلید خورده است

 مدیریت 
 دموکراتیک مدارس 
التهاب بازار ارز با اما و اگرهابا حذف زبان انگلیسی

صفحه6

محمدعلی پورمختار در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 فاصله انتقادی مجلس و دولت 
از بین رفته است

وزارتصمتدریکسالگذشته
نتوانستهقیمتهاراکنترلکند

رئیس مرکز پژوهش های مجلس از تدوین طرحی برای بیان اعتراضات خبر داد

قانونی برای برپایی راهپیمایی ها 
آرمان ملی: روزگذشته رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اکنون خلأ سازوکار قانونی برای 
اعتراض ها و راهپیمایی ها در نظام جمهوری اسلامی به عنوان یک نظام مردم سالار احساس می شود، تصریح کرد: این 
در حالیست که مطابق اصل ۷۲ قانون اساسی، تشکیل اجتماعات و برگزاری راهپیمایی ها مشروط به آنکه بدون حمل 
سلاح بوده و مخل به مبانی اسلام نباشد، آزاد است. در صورت برگزاری اجتماعات و راهپیمایی ها در چارچوب قانونی، 

اعتراض ها در چارچوب نظام جمهوری اسلامی ایران تعریف خواهد شد و این نشانه ای از ....

آرمان ملی: بسیاری معتقدند که بهبود شرایط جامعه در گرو یک رویکرد همه جانبه نگر از سوی دولت و مجموعه 
حاکمیت است و اگر همه رویکردها، دیدگاه ها، تفکرات و جریان های سیاسی در جامعه دیده شوند و سخن شان شنیده 
شود، می توان به یک انسجام و وحدت ملی دست یافت که در پی خود رضایت عمومی جامعه را نیز خواهد داشت، اما 
این مهم به شرطی حاصل می شود که همه نگاه ها در جامعه به رسمیت شناخته شوند و با گفتمانی تازه و به روز با جامعه 

گفت وگو شود. اگر تفاوت نسلی و این مساله که مطالبات نسل پیشین با نسل فعلی متفاوت است به درستی درک ....

آرمان ملی: در حالی که مدیریت سیدرضا فاطمی امین با انتقادات 
جدی نمایندگان مجلس مواجه شده بود در نهایت کار به استیضاح 

وی در مجلس کشیده شد. مهم ترین انتقاداتی....

صفحه 3

  دلیل سکوت در بازخوانی رفتارهای 
مرد نارمک نشین

 اپوزیسیون 
یا کارمند؟
    از کنار سکوت احمدی نژاد 
  ساده نمی توان گذشت

»آرمان ملی« تعامل جامعه و حاکمیت را بررسی می کند

انعطافپذیری
لازمهایجادگفتمانجدید

محسن میردامادی:  انسجام ملی و رضایت مردم از نظام سیاسی 
مهم ترین مولفه های امنیت ملی است

صفحه3

امیرعلیابوالفتح
تحلیلگرمسائلبینالملل

 نشست سران سه قوه
سران قوا بر لزوم هوشیاری هر چه بیشتر در برابر تهدیدهای دشمنان و مقابله با دسیسه ها 
و هم نوایی های شوم و تفرقه افکنانه عوامل نفوذی تاکید کردند.به گزارش  مهر، جلسه سران 
قوا روز شنبه با حضور آیت الله سید ابراهیم رئیسی، محمد باقر قالیباف و حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای در نهاد ریاست جمهوری برگزار شد.سران سه قوه 
در این نشست با قدردانی از حضور باشکوه و کم نظیر مردم فهیم و زمان شناس ایران اسلامی 

در مراسم روز مبارزه با استکبار جهانی و اعلام همبستگی ملی، بر لزوم هوشیاری هر چه 
بیشتر در برابر تهدیدهای دشمنان و مقابله با دسیسه ها و هم نوایی های شوم و تفرقه افکنانه 
عوامل نفوذی تاکید کردند.ضرورت تسریع در رسیدگی به پرونده های عوامل اغتشاش و 
ایجاد ناامنی در کشور و مجازات آنان از دیگر موضوعات مورد تاکید سران قوای مجریه، 

مقننه و قضائیه بود.

کیفرخواست ۱۱۷ مُتهم حوادث اخیر اصفهان صادر شد
تاکنون ۱۰ پرونده، رسیدگی و مُنتهی به صدور حکم 
شده است که البته مُتهمان و وُکلای آنها این اختیار را 
دارند که نسبت به حکم صادر شده اعتراض کنند تا پرونده 
در مراجع بالاتر و تجدیدنظر رسیدگی شود. رئیس کل 
دادگستری استان اصفهان گفت: تا یازدهم آبان جاری، 
مرحله تحقیقات مُقدماتی ۱۱۷ فقره از پرونده های 
مربوط به اغتشاشات و مُتهمان حوادث اخیر در دادسرا 
به پایان رسید و قرار مُجرمیت و کیفرخواست، صادر و به 
دادگاه ها ارسال شد. به گزارش روابط عمومی دادگستری 
اصفهان؛ اسدا... جعفری افزود: با اختصاص شُعب و قضات 
ویژه، رسیدگی های قضائی)به پرونده های مربوط به 
اغتشاشات( در حال انجام است و دادگاه ها با رعایت مواعد 
و الزامات قانونی، تعیین وقت کرده و در نخستن وقت 
ممکن به پرونده ها رسیدگی می کنند. وی اظهار داشت: 

تاکنون ۱۰ پرونده، رسیدگی و مُنتهی به صدور حکم شده 
است که البته مُتهمان و وُکلای آنها این اختیار را دارند 
که نسبت به حکم صادر شده اعتراض کنند تا پرونده در 
مراجع بالاتر و تجدیدنظر رسیدگی شود. وی همچنین در 
باره اعمال تحریم  علیه خود توسط دولت کانادا گفت: در 
چند روز گذشته، فهرست چهار نفره افراد تحریم شده را 
اعلام کردند که نام بنده نیز در آن بود، البته این تحریم ها 
هیچ تاثیری در اراده و ارادت ما نسبت به نظام جمهوری 
اسلامی و ارزش های والای انقلاب نخواهد داشت بلکه 
موجب تقویت آن نیز می شود. جعفری خاطرنشان کرد: 
کانادا اعلام کرده است که بنده از نظر این کشور تحریم 
هستم و من نیز به آنها اعلام می کنم که تمام اموال و 
دارایی هایم را، اگر در کشور کانادا هست، بلوکه کنند و 
هزاران انسان گرسنه و بی خانمانی را که در خیابان های 

رسمی و اصلی آنها در بدترین وضعیت از ابتدایی ترین 
حقوق شهروندی محروم هستند، سر و سامان دهند و 
برای آنها لباس و سرپناه تهیه کنند. وی تاکید کرد: غربِ 
مُدعی حقوق بشر، که صدها کودک بیگناه و معصوم را در 
گورهای دسته جمعی دفن می کند، بدترین جنایت ها را 
مُرتکب می شود و زن و مرد و کودک در حال عبادت را در 
حرم مطهر شاهچراغ به خاک و خون می کشد و ثابت کرده 
که به معنای واقعی کلمه ضدبشریت است. رئیس کل 
دادگستری استان اصفهان تصریح کرد: این مساله برای 
بنده تازگی ندارد کمااینکه در ۲۱ اسفند سال ۱۳۹۱ نیز 
بوسیله ۲۷ کشور اتحادیه اروپا علیه ما تحریم اعمال شد و 
بعد از آن نیز در ردیف چهارم یک فهرست ۹ نفره از سوی 
بیت العدل رژیم صهیونیستی با ادعای نقض حقوق بشر 

توسط من، قرار گرفتم. 

وزیر بهداشت:  موج آنفلوآنزا فروکش کرده است
وزیر بهداشت با اشاره به اینکه آنفلوآنزا کاهش یافته است گفت: خوشبختانه یک هفته ای 
می شود که آنفلوآنزا فروکش کرده است. به گزارش مهر، بهرام عین اللهی با اشاره به مصوبات 
شورای عالی سلامت گفت: این شورا بعد از 5 سال و با حضور رئیس جمهور و شش نفر از وزرا و 
بسیاری از کارشناسان برگزار شد. اولویت جلسه دیروز را به موضوع اورژانس اختصاص دادیم 
مقرر شد ۱5 درصد در سال به آمبولانس های فرسوده اضافه شود همچنین در خصوص 
پرسنل نیز تصمیمات خوبی اتخاذ شد. مشکل در خصوص پایگاه های اورژانس داریم و قرار 
شد در اتوبان ها مکان هایی خاص اختصاص داده شود کمک های اولیه در کتب درسی دیده 
شود وظایف هر یک از وزارتخانه ها در مورد نیز در خصوص اورژانس مشخص شد. وزیر 
بهداشت افزود: جلسه ستاد کرونا نیز قبل از این شورا برگزار شد و خوشبختانه دوماه است 

آمار مرگ و میر کرونا زیر ۱۰ نفر است و برخی از روزها صفر بوده است در حالی که در 
آمریکا بالای ۲۰۰ و اروپا بالای ۱۰۰ نفر مرگ و میر داریم و موج کرونا در ژاپن و کره در حال 
افزایش است. وی گفت: پیشنهادم این است که مردمی که واکسیناسیون را جدی بگیرند و 
امسال دز یادآور زده شود. همچنین با توجه به بازگشایی مدارس و دانشگاه ها زدن ماسک 
همچنان ضرورت دارد. عین اللهی به موضوع جام جهانی و سفرها به قطر اشاره و تصریح کرد: 
جام جهانی را در پیش داریم و قطعاً مردم زیادی از سراسر دنیا به قطر سفر خواهند کرد 
و به همین دلیل، خطر افزایش کرونا در جام جهانی وجود دارد. وی با ارائه توصیه هایی به 
مسافران قطر گفت: توصیه می کنیم مسافران حتماً دوز یادآور واکسن کرونا را بزنند، در کنار 

این مساله باید تست pcr را هم به همراه داشته باشند. 

صفحه 9


